
 
 

EU og Internationalt 

Den 20. juni 2018 

 

  

 
Spørgsmål BN om rådsmøde (miljø) den 25. juni 2018. 

 

Samrådsspørgsmål BN: 

Ministeren bedes redegøre for sin indstilling til den kommende dags-

orden for rådsmøde (miljø) den 25. juni 2018 samt eventuelle sager, 

hvortil der søges mandat i Europaudvalget. 

 

(Det talte ord gælder) 

Svar: 

- Miljødelen af rådsmødet (miljø) den 25. juni 2018 omfatter tre 

punkter. Alle punkter forelægges til orientering. 

 

Punkt 3 vedrører kommissionens forslag til ændring af direkti-
vet om kvaliteten af drikkevand. Vi havde en teknisk gen-
nemgang af forslaget tilbage i maj måned.  

 

- Vi har en stor interesse i at sikre rent drikkevand og ensartede 

krav i hele Europa. Det er med til at sikre lige konkurrence, lige-

som det er med til at give en sikkerhed i forhold til de produkter, 

som er i kontakt med vand.  

 

- Fra dansk side er fokus derfor, at det høje danske beskyttelsesni-

veau videreføres i EU regi. Det gælder eksempelvis i forhold til 

nedbrydningsprodukter af pesticider. Her har vi en klar holdning 

til, at det ikke er noget, som vi ønsker i drikkevandet.  

 
- I Danmark er vi gode til at spare på vandressourcer. Vi har også 

en række virksomheder, som har teknologier, der kan hjælpe os 
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og andre med at være endnu dygtigere. Derfor vil vi forhandlin-

gerne forsøge at skærpe fokus på større energi- og ressourceeffek-

tivitet og på at minimere vandtab.  

 

- Det handler også om, at vi får set på om intelligente danske onli-

ne-målinger kan komme andre lande til gode. Parallelt vil det 

styrke danske virksomheders eksportmuligheder. Det er for mig 

at se en klar win-win situation. 

 
- Der er også elementer i forslaget, hvor vi er mere forbeholdne. 

For eksempel formuleringerne om krav om adgang til rent drik-

kevand. Det skal udformes på en fornuftig måde. 

 

- Jeg ser frem til, at vi i takt med forhandlingerne kan have en god 

dialog i udvalget om dette forslag. 

 

4.    Punkt 4 vedrører opfølgning på EU’s handlingsplan for cir-

kulær økonomi, hvor formandskabet lægger op til vedtagelse 

af rådskonklusioner. 

 

- Rådskonklusionerne følger op på tre meddelelser fra Kommissio-

nen, der kom i januar om henholdsvis en plaststrategi, samspillet 

mellem kemikalie-, produkt og affaldslovgivningen og en over-

vågningsramme. Overordnet set er regeringen tilfreds med de tre 

meddelelser.  

 

- Det er vigtigt, at vi får fulgt op på en ordentlig måde. Fra dansk 

side har vi blandt andet peget på behovet for indikatorer inden 

for ressourceproduktivitet, så vi reelt har mulighed for at måle 

udviklingen. 

 

- I forhold til muligheder om bedre samspil mellem kemikalie-, 

produkt- og affaldslovgivningen har vi fra dansk side lagt vægt på 

at sikre, at omstillingen til den cirkulære økonomi sker med hen-

syntagen til miljø og sundhed.  
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- Øget genanvendelse kræver, at vi sikrer, at de farlige stoffer 

kommer ud af loopet, så de ikke indgår i genanvendte materialer. 

Det gælder særligt i forhold til genanvendelse af materialer, der 

indeholder kemikalier, der tidligere har været tilladt, men nu er 

forbudte. 

 

- Det må være muligt at identificere nogle afgrænsede anvendelser, 

som er sikre for sundhed og miljø. Vi har derfor foreslået, at 

Kommissionen skulle gå ind og udpege sådanne anvendelser. 

 

- Der skal også være skærpet fokus på de krav, der stilles til impor-

terede varer. Vi skal ikke acceptere, at særlig problematiske stof-

fer, som ikke er godkendt til brug i EU, alligevel kan komme ind 

via importerede produkter.  

 

- Det er uhensigtsmæssigt både for miljø og sundhed og for de lige 

konkurrencevilkår. Det er også et emne, som vi tager op i forbin-

delse med opfølgning på Kommissionens gennemgang af 

REACH. 

 

- I forhold til Kommissionens plaststrategi er der generelt opbak-

ning i Rådet. Vi kan alle være tilfredse med, at strategien generelt 

afspejler de forslag som et samlet Folketing tidligere har sendt til 

Kommissionen. 

 

- Vi er også tilfredse med, at der bliver kigget nærmere på de be-

tegnelser og mærkninger, der bruges. Det skal blandt andet gøres 

for at undgå misforståelse og uhensigtsmæssig adfærd hos for-

brugerne. For eksempel er vi ikke enige om, hvad vi mener med 

biobaseret plast, bionedbrydeligt- eller komposterbart plast. Vi 

kender heller ikke fuldt ud deres miljøpåvirkning i forhold til an-

dre plasttyper. 

 
- Endelig henvises der også til Kommissionens nye forslag om en-

gangsplast. Det er et meget spændende forslag med meget kon-



 
 

4 

 

krete tiltag. Der bliver snart oversendt et grundnotat om forsla-

get, der forventes forhandlet i efteråret. 

 

- Alt i alt kan det konstateres, at det er et sæt rådskonklusioner, 

der kommer bredt omkring.  

 
5.   Punkt 5 drejer sig om forslag fra EU’s side til listning af en 

række fuglearter under aftalen om beskyttelse af afrikansk-

eurasiske migrerende vandfugle. 

 

- Der har været meget kort tid til at behandle forslaget. Samlenota-

tet er derfor desværre oversendt meget sent på dette punkt.  

 

- Det drejer sig blandt andet om listning af lunde, alk og topskarv. 

Alle 3 arter er ikke jagtbare i Danmark. Men på Færøerne er de 3 

arter jagtbare. Fra færøsk side er der ikke et ønske om at liste de 

3 arter, hvis det udelukker jagt eller indsamling af æg. 

 

- Det er et spørgsmål, hvor vi efter min mening er nødt til at tage 

hensyn til Rigsfællesskabets samlede interesser. På den bag-

grund vil vi afstå fra at stemme om det foreliggende forslag i sin 

nuværende form, hvor man fra EU’s side foreslår listning af de 3 

arter. 

 

- Det er endvidere en sag, som vi vender tilbage til, når EU skal 

fastlægge sin holdning til det næste partsmøde under aftalen. 

Det finder sted i Sydafrika i december 2018. 

 

---000--- 

 

- Under siden sidst vil jeg ikke nævne noget. 

 


